
АННОТАЦИЯ 

Взаимосвязь механизмов психологической защиты и стилей юмора 

юношей и девушек с различным уровнем эмоционального интеллекта 

/ Иван Валентинович Островский; Факультет философии и социальных наук, 

Кафедра психологии; науч. рук. С.И. Хонский. 

Объект исследования: юмор как психологический феномен. 

Предмет исследования: взаимосвязь механизмов психологической 

защиты и стилей юмора юношей и девушек с различным уровнем 

эмоционального интеллекта. 

Цель исследования: охарактеризовать взаимосвязь механизмов 

психологической защиты и стилей юмора юношей и девушек с различным 

уровнем эмоционального интеллекта. 

Основные результаты. По результатам проведенного нами исследования 

мы выяснили, что у юношей и девушек самоподдерживающий стиль юмора 

является ведущим. Были выявлены статистически значимые половые различия 

по самоуничижительному стилю юмора, где показано, что девушки чаще 

используют данный стиль юмора, чем юноши. У девушек ведущими 

механизмами психологической защиты   являются компенсация и 

отрицание, а у юношей ведущими механизмами являются компенсация и 

замещение. Также мы выяснили, что юноши незначительно превосходят 

девушек по уровню эмоционального интеллекта. Были установлены различные 

взаимосвязи между механизмами психологической защиты и стилями юмора 

юношей и девушек с низким и высоким уровнем эмоционально интеллекта. 
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Interrelation of psychological defense mechanisms and styles of humor of boys 

and girls with different levels of emotional intelligence / 

Ostrovskii Ivan  Valentinovich; Philosophy and Social Sciences Faculty, Department 

of psychology; research supervisor S.I. Honskii. 

Object of research: humor as a psychological phenomenon. 

Subject of research: Interrelation of psychological defense mechanisms and 

styles of humor of young men and girls with different levels of emotional intelligence. 

Purpose of research: to characterize the relationship of psychological defense 

mechanisms and styles of humor of young men and girls with different levels of 

emotional intelligence. 

The results.  According to the results of our research, we found that the young 

people have a self-sustaining style of humor. Statistically significant gender differences 

in the self-deprecating style of humor were revealed, where it was shown that girls use 
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this style of humor more often than young men. For girls, the leading mechanisms of 

psychological defense are compensation and denial, while for young men, the leading 

mechanisms are compensation and substitution. We also found that young men are 

slightly superior to girls in terms of emotional intelligence. Various interrelations were 

established between the mechanisms of psychological defense and the styles of humor 

of young men and girls with low and high levels of emotional intelligence. 

Keywords: HUMOR STYLES, MECHANISMS OF PSYCHOLOGICAL 

DEFENSE, EMOTIONAL INTELLIGENCE, RELATIONSHIPS, YOUNG MEN 

AND GIRLS. 
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